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رئیس انجمن صنفی راهنمایان گردشگری:

انصراف ایران از اکسپو؛ سقوط دیپلماسی 
فرهنگی است

مصوبات شورای عالی صادرات در حد هیات دولت؛

گروه اقتصادی - انصراف ایران از اکسپو ۲۰۲۵ ژاپن پیامدهای جدی 
و قابل پیش بینی به همراه خواهد داشت. از یک سو، به دلیل تحریم ها، موانع 
و محدودیت ها، فرصتی طلایی برای معرفی ایران را از دســت می دهیم. از 
سوی دیگر، تأثیرات منفی فرهنگی این انصراف نیز نباید نادیده گرفته شود.
محسن حاجی سعید، رئیس انجمن صنفی راهنمایان گردشگری گفت: 
این روزها شــاهد تصمیمی شگفت انگیز و عجیب از سوی وزارت صمت 
درباره انصراف ایران از حضور در اکسپو ۲۰۲۵ ژاپن هستیم. ایران که همواره 
در تاریخچه برگزاری اکســپوها حضوری مستمر داشته، این بار از فرصتی 

بی بدیل چشم پوشی کرده است.
انصراف از این نمایشگاه بین المللی که همچون »المپیک فرهنگی« برای 
کشــورها عمل می کند، نه تنها یک اشتباه استراتژیک در عرصه دیپلماسی 
فرهنگی اســت، بلکــه پیامدهای منفی آن به طور مســتقیم در حوزه های 

اقتصادی، به ویژه صنعت گردشگری قابل مشاهده خواهد بود.
انصراف ایران از اکســپو ۲۰۲۵ ژاپن پیامدهای جدی و قابل پیش بینی 
به همراه خواهد داشت. از یک سو، به دلیل تحریم ها، موانع و محدودیت ها، 
فرصتی طلایی برای معرفی ایران را از دســت می دهیم. از ســوی دیگر، 

تأثیرات منفی فرهنگی این انصراف نیز نباید نادیده گرفته شود.
اکسپوها فرصتی طلایی برای معرفی دستاوردهای ملی، تنوع فرهنگی 
و تقویت تعاملات بین المللی هستند که ایران با این تصمیم خود از آن فاصله 
می گیرد. این رویداد می توانست به معرفی فرهنگ، تاریخ و هنر ایران کمک 

و در ساختن یک روایت جدید از ایران در دنیا، نقش اساسی ایفا کند.
شــاید یکی از بهانه ها برای انصراف، محدودیت های مالی باشــد، اما 
این توجیه به هیچ عنوان قابل قبول نیســت. بسیاری از کشورها با بودجه ای 
محــدود، از طریق مشــارکت بخش خصوصی، حضــوری تأثیرگذار در 
اکســپوها داشته اند. متأسفانه اســتفاده نکردن از تمامی ظرفیت های کشور 

برای کاهش هزینه ها و تسهیل حضور ایران در اکسپو مشهود است.
اگر وزیر صمت از وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
کمک گرفته بود، قطعاً وزارت میراث فرهنگی با همکاری بخش خصوصی 
فعال در حوزه گردشــگری و صنایع دستی می توانست به طرق مختلف به 
کاهش هزینه ها و افزایش اثرگذاری حضور ایران در این رویداد کمک کند.
به نظر می رسد ضعف در برنامه ریزی و نبود هماهنگی میان وزارتخانه ها 
است که منجر به اتخاذ این تصمیم شتابزده و پرهزینه شده است. این ضعف 
در برنامه ریزی و هماهنگی میان وزارتخانه ها، لزوم پاسخگویی مسئولان و 

پیگیری مجلس را دوچندان می کند.
بخش قابل توجهی از فعالان اقتصادی، گردشــگری و مردم کشور از 
نمایندگان مجلس شــورای اسلامی درخواست دارند که برای پیگیری این 

موضوع و به دلیل تأثیرات منفی گسترده آن، اقدامی فوری کنند.
این تصمیم نه تنها با منافع ملی در تضاد است بلکه در عمل، راه را برای 
تقویت روابط تجاری، فرهنگی و اقتصادی کشور با دیگر ملت ها می بندد.

مســئولان وزارت صمت که مسئول برگزاری پاویون ایران در اکسپو 
۲۰۲۵ هستند، باید توضیحات دقیقی درباره دلایل این تصمیم ارائه دهند و 
پاسخگوی ناتوانی در بهره برداری از ظرفیت های داخلی و بین المللی باشند.

 
گروه اقتصادی  - بازار سرمایه فصل 
زمســتان را بر مدار رشد و رونق آغاز کرده 
است به طوری که با گذر از نیمه دی ماه شاهد 
رشــد بیش از ۱۱۱ هزار واحدی شاخص 
کل بورس هستیم و تحلیلگران امیدوارند با 
تعمیق بازار ارز تجاری، عرضه های اولیه و 
حذف رانت ارزی این رشــد مستمر باشد. 
شاخص کل بورس تهران در معاملات ۱۵ 
دی ماه رشــد ۶۱ هــزار و ۷۲۹ واحدی را 
تجربــه کرد و در ارتفــاع ۲ میلیون و ۸۴۹  
هزار و ۹۴۰ واحــدی قرار گرفت؛ برخی 
فعالان بازار سرمایه امیدوارند با تداوم این 
روند رشــد، بورس بتواند تا پیش از پایان 
سال از مرز سه میلیون واحد عبور کند البته 
نباید تاثیرپذیری بازار سرمایه از تحولات 
سیاســی داخلی و بین المللــی را نادیده 
گرفت چنانچه در نیمه نخســت امسال نیز 
همین عوامل مانع از رشد بورس شده بود. 
در هفته های اخیــر عواملی چون فعالیت 
رســمی بازار تجاری ارز و حرکت شرکت 
های صادراتی به سمت این بازار و به دنبال 

آن بهبــود قیمت ارز در درآمد شــرکت ها 
بیشترین تاثیر را در بازار سرمایه داشته است 
و در کنار آن با گذر از شــرایط التهاب های 
سیاسی منطقه ای، شاهد نوعی ثبات در بازار 
هستیم. در این راستا محمدعلی احمدزاده 
اصل کارشــناس بازار ســرمایه به تحلیل 
شــرایط حاکم بر بورس پرداخت و گفت: 
حذف تدریجی ارز نیمایی و جایگزینی نرخ 
ارز توافقی نه تنها ســبب از بین رفتن رانت 
ارزی می شــود بلکه سبب بازگشت بهتر 
ســرمایه به شرکت های صادراتی و صنایع 
بزرگ می شود. وی از شرکت های پالایشی 
و پتروشیمی ها، شرکت های معدنی بویژه 
فولادی ها و صنایع مس به عنوان بزرگترین 
صادرکنندگان کشور یاد کرد که سهم عمده 
ای در تامین ارز حاصل از صادرات غیرنفتی 

کشور دارند.
بهبود نرخ ارز سبب سودآوری 
شرکت های صادرات محور می شود

احمدزاده اصل تاکید کرد: با ورود این 
صنایع به بازار ارز تجاری و تعیین نرخ های 

ارز بر اســاس عرضه و تقاضا در هفته های 
آینده، این صنایع می توانند به ســودآوری 
بهتــری برســند و طرح های توســعه ای 
بیشتری نیز در کشــور اجرایی کنند که به 

تولید و رشد اقتصادی کمک خواهد کرد.
کارشــناس بازار سرمایه با بیان اینکه 
این تحــولات ارزی نویدبخش روزهای 
خوب برای سودآوری شرکت های بزرگ 
بورســی است، اظهارداشت: شفاف سازی 
در معاملات ارز اثر ضدتورمی نیز در کشور 
به دنبال خواهد داشــت زیرا منابع حاصل 
از صــادرات را به ســمت صنعت و تولید 
هدایت خواهد کرد و ترازنامه شــرکت ها 

و سودآوری آنها را بهبود خواهد بخشید.
وی با بیان اینکه ســودآوری بیشــتر 
شرکت های صادرات محور سبب می شود 
تا ســرمایه ها نیز در بازار سرمایه به سمت 

آنها هدایت شــود، افــزود: با تامین مالی و 
تقویت توان مالی شــرکت هــا دیگر این 
شرکت ها نیازی به تامین مالی با نرخ های 
کذایی نخواهند داشــت. احمدزاده اصل، 
ایجــاد بازار ارز تجــاری را یک نقطه امید 
برای شرکت های صادرات محور بورسی 
دانســت و به مردم توصیه کرد: نگران رخ 
دادهای ارزی نباشــند زیــرا با از بین رفتن 
رانت ارزی، در آینده شاهد ایجاد تعادل در 
قیمت ها به نفع مردم، اقتصاد و بازار سرمایه 

خواهیم بود.
پیــش بینی رونق بــورس در 

فصل زمستان
این کارشــناس بازار سرمایه در پاسخ 
به اینکه بورس در زمســتان چه شــرایطی 
را تجربــه خواهد کرد، اظهار داشــت: در 
شــرایطی که بازارهای مــوازی بورس با 

رکود همراه هســتند و تحرکات بازار ارز 
در راســتای رونق بخشیدن به بازار سرمایه 
اســت، به نظر می رسد که بورس در فصل 

پایانی سال شرایط خوبی را تجربه کند.
وی اظهار داشــت: با توجه به عقب 
ماندگی بورس در چهار سال گذشته نسبت 
به بازارهای رسمی کشور داشت، به نظر می 
رســد شرایط رونق بورس از نظر ارزشی و 
جریان های نقدی برای رشد و رونق مستعد 
اســت. احمدزاده اصل ادامه داد: از آنجا که 
بازار سرمایه در پاییز شرایط مطلوبی داشت، 
از ابتدای زمستان نیز آغاز خوبی ثبت کرده 
است و پیش بینی می شود بازار بورس بازار 
پیش رو خواهد بود و بخشی از نقدینگی به 

سراغ این بازار خواهد آمد.
وی اضافه کــرد: البته این موضوع با 
فرض ثابت بودن سایر شرایط خواهد بود 

اگر در واقع شرایط عادی و تحولات خارج 
از توان پیش بینی کارشناسان و تحلیل گران 
رخ بدهد قابل پیش بینی نیســت و به نظر 
من با توجه به شــرایط اقتصادی می توان 
روی رونق بورس حساب کرد. کارشناس 
بازار ســرمایه درباره عملکرد بورس در ۹ 
ماهه گذشــته گفت: بازار سرمایه در فصل 
بهار و تابستان به سوی ناامیدی حرکت کرد 
اما در پاییز بــا اجرای رویه های اصلاحی 
در ساختار اقتصاد، تولید و صنعت شرایط 
امیدوار کننده شــد و شاهد رونق نسبی در 
بازار بودیم. احمــدزاده اصل با بیان اینکه 
در بازارهای موازی بورس تحرکاتی علیه 
برچیده شدن رانت از ارز صورت می گیرد 
زیرا منافع عده ای به خطر افتاده است، اظهار 
داشــت: مردم بدانند که حذف رانت سبب 
بهبود وضعیت اقتصادی شود. وی رفاق و 
همدلی را یکی از موضوعات مهم در بازار 
سرمایه دانست و گفت: تا پایان این ماه می 
توانیم روی بازار ســرمایه حساب کنیم و 
برای زمســتان امیدواریم این شرایط ادامه 

پیدا کند
عرضه اولیه منجر به شفافیت بازار 

می شود 
کارشــناس بازار ســرمایه با اشاره به 
سیاست سازمان بورس برای اینکه تا پایان 
ســال هر هفته یک عرضه اولیه انجام شود، 
گفــت: با ورود شــرکت های جدید، بازار 
سرمایه بزرگتر می شــود و منابع جدید به 
آن تزریــق خواهد شــد و بنابراین رونق و 
توسعه بازار را مضاعف می کند. احمدزاده 
اصل این رویه را امیدبخش روزهای خوبی 
برای بازار سرمایه عنوان کرد و افزود:  بازار 
ســرمایه شفافیت را می پذیرد و از رانت به 
عنوان قاتل جذب نقدینگی به سمت بازار 
سرمایه دوری می کند. وی خاطر نشان کرد: 
هر هفته عرضــه اولیه منجر به تامین مالی 
برای مجموعه ها و مجموعه های بالادستی 
می شــود تا بتوانند پروژه های خود را اجرا 
کنند و سودآوری بیشتری داشته باشند که 
ایــن امر می تواند بــه روند رونق این بازار 

کمک کند.

احمدزاده کارشناس بازار سرمایه تحلیل کرد؛

سه موتور محرک بازار سرمایه در فصل زمستان

گروه اقتصادی -  مشــاور رئیس 
کل ســازمان توســعه تجارت گفت: 
از آنجــا که شــمار تصمیم گیران برای 
صادرات کشور بســیار گسترده شده 
دستگاه های گوناگون در ممنوعیت و 
مشروعیت صادرات انواع کالا دستور 
صــادر می کنند در حالی که براســاس 
قانــون تنها مرجــع ابلاغ کننده قوانین 
صادراتی باید سازمان توسعه تجارت 
باشــد اما این اتفــاق نمی افتد. فاطمه 
شمشیری، مشــاور رئیس کل سازمان 
توســعه تجارت در تشــریح اهمیت 
احیای شورای عالی صادرات غیرنفتی 
گفت: پیشــینه شــکل  گیری شورای 
عالــی صادرات به برنامه دوم توســعه 
برمی گردد، احکام و تکالیف مربوط به 
تشکیل شورای عالی توسعه صادرات 
غیرنفتی کشــور از برنامه پنج ساله دوم 
توسعه به ویژه احکام برنامه های سوم 
و چهارم توســعه با اختیارات مناسب 
پیش بینی شده بود که با ادغام شوراهای 
عالــی در برنامه پنجم توســعه و عدم 
پیش بینی جایگاه و نقش شورای یادشده 

در احکام برنامه ششم توسعه، شرایط 
سیاستگذاری و تعیین خط مشی های 
کلان توســعه صادرات غیرنفتی را با 
ابهامات و مشکلات گوناگون به ویژه 
از حیث هماهنگی فرابخشــی روبه رو 
کرد.  در ادامه ســازمان توسعه تجارت 
در ســال ۱۳۹۳ پیگیر دریافت مصوبه 
هیات وزیران برای تشکیل شورا بود و 
در آن زمان سازمان موفق به شکل دهی 
شورا شــد اما دیگر از اختیارات اصل 
۱۳۸ برخــوردار نبــود در حالــی که 
براســاس این اصل، مصوبات شورا در 
قالــب مصوبات هیــات وزیران جای 
می گرفت و لازم الاجرا بود.  شمشیری 
ادامه داد: از آن پس در چارت تغییریافته 
ســازمان توســعه تجارت در دولت 
سیزدهم اداره کل شــورا به یک گروه 
تبدیل شد با این حال این گروه همچنان 
فعالیت خود را ادامه می داد و در دولت 
ســیزدهم پیگیر این بود که جلســات 
شورای عالی صادرات برگزار شود اما 
آخرین و دهمین جلسه پیش از دولت 
چهاردهم در ۲۷ بهمن ۱۳۹۹ تشــکیل 

شد و برگزاری جلسه یازدهم به ۱۲ دی 
۱۴۰۳ موکول شد.  

رئیــس دبیرخانه شــورای عالی 
توســعه صادرات غیرنفتی خاطرنشان 
کرد: از آنجا که شمار تصمیم گیران برای 
صادرات کشور بســیار گسترده شده 
دستگاه های گوناگون در ممنوعیت و 
مشروعیت صادرات انواع کالا دستور 
صادر می کنند در حالی که براساس قانون 
تنها مرجع ابلاغ کننده قوانین صادراتی 
باید سازمان توســعه تجارت باشد اما 
این اتفاق نمی افتد و ســازمان توسعه 
تجارت به دنبال این است که اختیارات 
اصل ۱۳۸ را برای شورا دریافت کند و 
مصوبات شورا در چهارچوب این اصل 
تصویب و لازم الاجرا شــود و قدرت 
حاکمیت ســازمان توسعه تجارت در 
تصمیم گیری در صادرات ارتقا یابد.  در 
جلسه نخست قرار بر این شد جلسات 
شورا دو بار در هر فصل برگزار شود و 
معاون اول رئیس جمهور تاکید کردند 
تلاش ها به سمت رفع موانع صادراتی، 
ارتقــای زیرســاخت های صادرات و 

مثبت شــدن تراز تجــاری پیش رود.  
شمشیری در تشریح مهم ترین اهداف 
و وظایف شــورای عالی صادرات این 
موارد را برشــمرد: تنظیم خط مشــی 
کلان صادراتــی کشــور، ایجاد ثبات 
نسبی در مقررات مربوط به صادرات، 
تصویب برنامه های توســعه صادرات 
کشور، شناســایی و تعریف عوامل و 
تنگناهای ســاختاری صادرات کشور، 
تعییــن اهداف کمی بــرای صادرات 
بخش های مختلف اقتصادی، تصویب 
برنامه های عملیاتی و تقسیم کار ملی در 
حوزه صادرات، تصویب مقررات لازم 
جهت ایجاد هماهنگی بین فعالیت ها 
و سیاســت های صادراتی دستگاه ها، 
سیاســتگذاری، هدایــت و تشــویق 
صادرکننــدگان، تعییــن اهداف کمی 
دســتگاه های اجرایی موضوع ماده )۵( 
قانون مدیریت خدمات کشــوری در 
خصوص توســعه صادرات و حذف 
فعالیت های موازی دستگاه های اجرایی 

در حوزه صادرات.  
مصوبات شورا لازم الاجرا 

است 
محمد لاهوتی، رییس کنفدراسیون 
صــادرات ایران نیز در اظهارنظر درباره 
تاثیــر احیای شــورای عالی صادرات 
غیرنفتی در توســعه صادرات گفت: 
شورای عالی صادرات غیرنفتی یکی از 
شوراهای مهم و تاثیرگذار در صادرات 
کشــور بود با این حال متاسفانه حدود 
چهار ســال برگــزاری آن بــا توقف 
روبه رو شــد و حتی تا مرز انحلال هم 
پیش رفت با این حال خوشــبختانه با 
پیگیری های ســازمان توسعه تجارت 
در دولت چهاردهم این شورا با حمایت 
وزیر صمت احیا و نخستین جلسه آن 
در دولت چهاردهم در هفته گذشــته 
به ریاســت معاون اول رئیس جمهور 

برگزار شد.  وی افزود: با توجه به اینکه 
ریاست این شورا بر عهده رئیس جمهور 
و یا معاون اول ایشان است، مصوبات آن 
در حد مصوبات هیات دولت اســت و 
دستوراتی که در این شورا صادر می شود 
برای دســتگاه های اجرایی لازم الاجرا 
اســت بنابراین این امید وجود دارد که 
احیای این شورا به تسهیل صادرات در 
کشور بینجامد.  لاهوتی خاطرنشان کرد: 
در نخستین جلسه در دولت چهاردهم 
دربــاره ورود موقت و رفع تعهد ارزی 
کســانی که ورود وقت انجام می دهند 
صحبت و مقرر شد دستگاه های اجرایی 
مانند گمــرک، بانک مرکزی و وزارت 
صمت در جهت موانع موجود و ایجاد 
زیرساخت ها هر چه سریع تر اقدام کنند.

گروه اقتصــادی - در جریان 
بازدید حضوری وزیر راه و شهرسازی 
از روند پیشــرفت پروژه های نهضت 
ملی مســکن پرند، مدیرعامل شرکت 
عمران پرند، از تاریخ تحویل واحد های 

این محدوده صحبت کرد.
پس از گذشــت ماه ها از تشکیل 
دولت چهاردهم، نخســتین جلســه 
شورای عالی مسکن این دولت تشکیل 
شد.  آرش صیادی، مدیرعامل شرکت 
عمران پرند، در روند این بازدید گفته 
بود که در حال حاضر حدود ۱۷ هزار 
واحــد در پرند داریم که پیشــرفت 
فیزیکی بعضی از آنها، بالای ۴۰ درصد 
اســت و بانک هیچ گونه مشارکتی در 
پیشــبرد آن ها نداشته است. این بدین 
معنی است که تامین هزینه ها یا توسط 
خــود متقاضی و یا توســط پیمانکار 

پروژه، انجام شــده است. اگر بانک ها 
همچنان پــای کار نیایند، قطعا دچار 
چالش می شــویم.  مدیرعامل شرکت 
عمــران پرند، ضمن اشــاره به وعده 
تحویل ۵ هزار واحد در فاز ۳ و ۶ پرند 
تا خرداد ماه ســال آینده البته مشروط 
به تامین خدمات، اظهار داشت: حجم 
متقاضیان نهضت ملی مســکن برای 
پرند، بســیار بالاســت و حــدود ۵۳ 
هزار نفر، تقاضای پشــت خط داریم، 
امــا به دلیل نبود امــکان تامین زمین، 
پــروژه  جدید دیگری در پرند تعریف 
نمی شــود.  پرند، به دلیل تقســیمات 
کشــوری و معارضات نظامی پیشرو، 
امکان توسعه بیشتر ندارد و باید هر چه 
ســریع تر این متقاضیان از بلاتکلیفی 
دربیایند، اگر بنا به تعریف پروژه جدید 
اســت، باید در جای دیگری از استان 

تهران انجام شــود.  طبق اطلاعات به 
دســت آمده، شــرکت های انبوه ساز 
مجری طرح نهضت ملی مسکن استان 
تهران، در آینده ای نه چندان دور، ناچار 
به تعطیلی کارگاه های خود می شوند، 
زیــرا بانک ها در اجرای تعهدات مالی 
خــود، همکاری نکرده انــد. تا امروز 
این شــرکت ها، جهت جلوگیری از 
تعطیلی و تســریع در اجــرای پروژه 
ها، از منابع مالی خود استفاده کرده اند 
که تحت تاثیر تورم افســار گسیخته 
کشور، اکنون مجموع مطالبات شان به 
حدود چند صد میلیارد تومان رسیده 
و پروژه های نهضت ملی استان تهران 
را به تعطیلی کشانده است.   باتوجه به 
این که هر ساله با آغاز سرما، مشکلات 
تامین انرژی گریبان صنعت، از جمله 
تولیدکنندگان مصالح ســاختمانی را 

می گیرد، با وجود شــرایط اســف بار 
فعلی در کمبــود آب، برق و ناترازی 
انرژی، به طــور قطع در نهضت ملی 
مسکن به مشکل می خوریم. حتی اگر 
دولت سعی کند با اقدامات دستوری، 
تولید مصالح را افزایش دهد!   به گفته 
پزشــکیان در نخستین جلسه شورای  
عالی مسکن دولت چهاردهم، خانه دار 
کردن دهک های اول تا ســوم جامعه، 
از اولویت های این دولت است و همه 
دســتگاه های اجرایی کشور ملزم به 

همکاری هستند. 
در همین راســتا، در این جلسه 
وام نهضت ملی مسکن از ۵۵۰ میلیون 
تومان به ۶۵۰ میلیــون تومان افزایش 
یافــت.   اما باید توجه داشــت که این 
قشر از جامعه، توانایی اقتصادی بسیار 
ضعیفی دارند و به دلیل پیشــی گرفتن 

تورم از حقوق و درآمد این قشــر، در 
عمل از چرخه خرید مســکن خارج 
شــده اند، و حتی با وجود افزایش وام 
نهضت ملی مســکن، بازپرداخت وام 
از توان آن ها خارج اســت.  حتی اگر 
فرض کنیم بانک ها بر خلاف گذشته، 
به تعهــدات جدید خود عمل کنند و 
دهک اول تا سوم جامعه بتوانند این وام 
را دریافت و بازپرداخت کنند، همچنان 
مشــکل باقی اســت، زیرا وام بانکی 
پاســخگوی قیمت تمام شده ساخت 
واحد های مســکونی نیست. ساخت 
یک واحــد ۷۵ متری در نهضت ملی 
مســکن، بیش از یک میلیــارد و ۳۰۰ 
میلیون تومان برای مصرف کننده آب 
می خورد که تســهیلات بانکی ۶۵۰ 
میلیونــی نیز فقط حــدود ۵۰ درصد 
هزینه را پوشــش می دهد و پرداخت 

بقیه هزینه توسط یک فرد از دهک اول 
تا سوم، کاملا دور از ذهن است! 

 به نظر می رسد تا زمانی که مسائل 
بیان شده حل نشود، اجرای کامل طرح 
نهضت ملی مســکن بیشــتر از آنکه 
یک هدف تلقی شــود، به رویایی دور 
از دســترس شبیه است. سرعت پایین 
پیشرفت پروژه های این طرح نیز شاهد 
دیگر این گواه است. پیشنهاد می شود 
کــه دولت به جای ورود مســتقیم به 
بحث ســاخت مسکن و ایفای توامان 
نقــش مجری و کارفرما، در قالب یک 
تنظیم گر و ناظر وارد شــود و کار را به 
بخش خصوصی بســپارد و برای حل 
مسئله مسکن دهک های اول تا سوم، 
انرژی و منابع ملت را در راستای ایجاد 
و اســتقرار »صنعت اجاره مسکن« در 

کشور صرف کند.

اسحـق ارزانـی

گروه اقتصــادی - چند وقتی 
است که شاهد افزایش میزان تاخیرات 
در پروازهای مختلف هستیم که همین 
امر زمینه ســاز اعتراضات بسیاری از 
مســافران بخش هوایی شده است. 
ایــن درحالیســت که طبــق قانون 
حقوق مســافر باید در پروازهای که 
بیش از ۴ســاعت تاخیر داشته باشد 
شــرکت های هواپیمایی پاسخگوی  
مســافران و بازگرداندن بخشــی از 
مبلغ بلیــت و یا در نظر گرفتن پرواز 

جایگزین باشد.
امــا در طی هفته های گذشــته 
شــاهد آن هستیم که  متاسفانه حقوق 

مســافر در پروازهای با ایرلاین های 
داخلی رعایت نشــده و ســه پرواز 
ایــران ایرتور، کاســپین و کیش ایر 
با فرودهای اضطــراری و تاخیرات 
چندین ساعته باعث ایجاد مشکلات 
بســیار زیادی برای مسافران شده و 
از ســوی دیگر بســیاری از مسافران 
به دلیل پاســخگو نبودن نمایندگان 
شــرکت های هواپیمایی با ناراحتی 
بسیار زیادی همراه بودند. همین امر 
باعث شد که مدیرکل بازرسی وزارت 

راه وشهرسازی ورود کند.
بازرسی  ســازمان  ورود 
وزارت راه وشهرسازی به فرود 

اضطراری پروازها
در همین رابطه حســین مذنب 

رئیس مرکــز بازرســی وزارت راه 
وشهرســازی در فضای مجازی در 
خصــوص تاخیرات ایــن پروازها 
و مشــکلات ایجاد شــده گفت: بر 
اســاس پیگیری های صورت گرفته 
شــرکت های هواپیمایی  کاســپین،  
ایران ایرتور، کیــش ایرمطابق موارد 
قانونی شیوه نامه ۱۹۴۰ حقوق مسافر 
سازمان هواپیمایی کشوری عمل کرده 
انــد. وی ادامه داد: اطلاعات تکمیلی 
درباره پرواز کیش تهران حاکی از آن 
است که باتوجه به نقص فنی هواپیما 
و فــرود در اصفهان رئیس ایســتگاه 
شرکت هواپیمایی کیش ایر با حضور 
در میان مســافران و اعلام بازگشت 
هزینه کامل بلیت همه مسافران، دو راه 

را برای ادامه سفر پیشنهاد داده است.
او تاکید کرد: راه حل اول انتظار 
بــرای ورود هواپیمــای جایگزین با 
توجه به نیمه شــب بــودن رخداد و 
تعطیلی شبانه، با توجه به آنکه مهرآباد 
با چند ســاعت تاخیر انجام میشــود 

و بعــد تهیه تاکســی 
فــرودگاه برای انتقال 
تهران   به  مســافرین 
بوده اســت ،از ۱۵۰ 
نفر مسافر پرواز ۱۳۰ 
نفر با تاکسی فرودگاه 
به تهران انتقال یافته و 
۲۰ نفــر منتظر پرواز 
میمانند.  جایگزیــن 
صبــح روز بعد و پس 

از پذیرایی صبحانه این ۲۰ مســافر با 
پرواز اختصاصی جایگزین، به تهران 
منتقل میشوند. مسافران پروازهای 
دارای تاخیر اعتراضات خود را 
در سازمان هواپیمایی ثبت کنند

همچنین در همین زمینه صدیق 
نیــا مدیرکل نظــارت بــر فعالیت 
فرودگاه ، شــرکت هــای هواپیمایی 
و موسســات هوانوردی ســازمان 
هواپیمایــی کشــوری در خصوص 
مشــکلات ایجاد شده برای مسافران 

ایــن پروازها گفت: پــس اعتراض 
مســافران ایران ایر تور و کیش ایر و 
کاسپین به پاسخگو نبودن این شرکت 
ها در پی فــرود اضطراری در محلی 
به جــز مقصد ســازمان هواپیمایی 

کشوری به این موضوع ورود کرده و 
زیان مسافران به طور قطع طبق قانون 
حقوق مسافری جبران می  شود. نقص 
فنی علــت بروز برای دو پرواز کیش 
و کاسپین و مسافران شکایت را ثبت 

کنند.
صدیق نیا اظهار 
کرد : پرواز کاســپین 
در مســیر ایــروان به 
خمینی  امام  فرودگاه 
به علت نقص فنی در 
فرودگاه  تبریز به زمین 
می نشــیند و پس از 
ایمن شــدن شرایط 
پروازی بــدون آنکه 
مســافران پیاده شوند 

دوباره پرواز انجام می شود.
 مدیر کل ســازمان هواپیمایی 
تاکید کرد: پرواز کیش _ تهران کیش 
ایر با توجه به بروز نقص فنی مجبور 
به فرود اضطراری در اصفهان می شود 

که زمینه ســاز تاخیر بیش از ۴ساعت 
است مســافران با توجه به شیوه نامه 
حقــوق مســافر در صــورت انجام 
شکایت رسیدگی و جبران خسارت 

می شود . 
طبق قانون حقوق مسافر چنانچه 
تأخیر تا دوســاعت به طول بینجامد، 
شــرکت های هواپیمایی موظفند از 
مســافران پذیرائي نــوع اوّل انجام 
دهند. ارائه این پذیرائي مشــروط به 
وجود زمان کافــی جهت پذیرایي و 

عدم افزایش تأخیر بیشتر است. 
درصورتی کــه تأخیر بیش از ۲ 
ســاعت و تا ۴ ســاعت طول بکشد، 
شــرکت های هواپیمایی موظف به 
انجام پذیرائي مناســب حداقل نوع 
اول بــا توجه به امکانات فرودگاهي، 
فراهم کردن امــکان برقراری ارتباط 
تلفنــی جهت اطلاع رســانی، تغییر 
پرواز در صورت درخواســت مسافر 
و امــکان انجام آن، انجــام اقدامات 
لازم جهت اعزام با سایر شرکت هاي 
هواپیمائي در صورت درخواســت 
مســافر)در صورت وجود پرواز در 
همان مسیر ویا انتقال به مقصد نهائي 
ازطریق مســیرهاي جایگزین به جز 
مسیر درج شــده دربلیت( و استرداد 
کامل وجه بلیت مســافر در صورت 
انصراف مسافر از ادامه پرواز هستند.  
چنانچه تاخیر بیش از ۴ ساعت باشد، 
در این صورت شــرکت حمل کننده 
موظــف اســت، علاوه بــر رعایت 
مواردی که در بالا عنوان شــد، نسبت 

به جبران خسارت به میزانی که از قبل 
تعیین شده اســت بپردازد. در مورد 
پروازهایي که به دلیل شــرایط جوي 
و یا اضطراری فرودگاه مبداء، مقصد 
و مســیردچار تأخیر یا ابطال بیش از 
دو ســاعت مي شــود، شرکت هاي 
هواپیمائي با رعایت مقررات پذیرائي 
از نوع اوّل ،صرفاً موظف به اســترداد 

کامل وجه به مسافرین هستند.
فرســودگی نــاوگان علت 

اصلی تاخیر پروازها است 
در همیــن زمینه ابوالحســنی 
کارشــناس حمل ونقل هوایی با بیان 
اینکه متاسفانه در حال حاضر به دلیل 
کمبود ناوگان هوایی در کشور شاهد  
کاهــش تعداد پروازهــا و همچنین 
تاخیرات چندین ساعته در این حوزه 
هســتیم گفت: در حــال حاضر باید 
تمامی شرکت های هواپیمایی را ملزم 
به اجرای قانون حقوق مسافر کنیم  و 
از سوی دیگر مسافران بخش هوایی 
هم از تمامی حــق و حقوق خود در 
بخش هوایــی و در حوزه تاخیرات 
آگاهی کامل داشته باشند چراکه اگر 
مســافری از حقوق خــود در بخش 
تاخیــرات باخبر نباشــد در صورت 
تاخیر نمی داند که به کجا مراجعه کند. 
براســاس این گزارش رعایت 
حقوق مســافری در شــرایط کنونی 
پروازی کشــور می تواند زمینه ساز 
افزایش انگیزه بیشــتر مســافران و 
همچنیــن بهبــود وضعیت صنعت 

هوایی شود .

مسافران پروازهای دارای تاخیر اعتراضات خود را در سازمان هواپیمایی ثبت کنند؛

رعایت حقوق مسافر در پرواز ها 
به فراموشی سپرده شده است!

افزایش تاخیرها و همچنین فرود های اضطراری پرواز ها در چند ماه گذشته باعث شده مسافران 
از حقوق مسافری خود در پرواز ها بیشتر آگاهی پیدا کنند.

طبق قانــون حقوق مســافر چنانچــه تأخیر تا 
دوساعت به طول بینجامد، شرکت های هواپیمایی 
موظفند از مسافران پذیرائي نوع اوّل انجام دهند. 
ارائه این پذیرائي مشــروط به وجود زمان کافی 
جهت پذیرایي و عدم افزایش تأخیر بیشــتر است. 

گستردگی شمار تصمیم گیران برای صادرات

نهضت ملی، چاره  بیچارگان می شود؟
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